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Deplorable
irresponsabilitat

Continuem igual. Les queixes del
col.lectiu policial de la ciutat no són
noves, venen de lIuny. Ja en I'ante

rior legislatura, es va poder veure la poca
sintonia entre I'equip de govern del PP i
aquest col·lectiu. La irresponsabilitat de
I'alcalde fent cas omís deis compromisos
adquirits davant diversos interlocutors
socials i la propia policia, en quan a les
seues reivindicacions tant económiques,
laborals i de seguretat ciutadana, sembla
que han vessat el got de la paciencia d'a
quests funcionaris públics que vetllen per
la nostra seguretat. Aquesta alcaldia sem
pre plantejant el problema des d'un punt
de vista merament económic, obvia una
cosa fonamental, com és que, amb la
seguretat de la ciutadania no es s'ha._de
jugar. Si a tot aixo Ii afegim lescondicions
en les quals es veuen abocats a treballar,
sense vestuaris, amb mitjans tecnics insu
ficients, sense cursos de perfeccionament
(a no ser que ho facen per iniciativa pro
pia) i amb una plantilla més que insufi
cient, podem entendre el malestar amb el
que treballen aquestes persones. No és
just culpablitzar a aquest col.lectiu de la
problematica diaria, quan és el PP qui ens
ha abocat a ella, sobretot el propi alcalde.

LA VEU O no la veu?
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8 de juny de 2001 tema de la setmana e

QUE DEMANEN?
Possibilitat d'ascens i pro
moció. Incrementar com a
mínim a 40 el nombre d'a
gents front Als 32 actuals i
crear un organigrama reno
vat amb els diferents torns,
on es reflectisca la patrulla
rural; la vigilancia en plat
ges, I'eixida deis col'legis,
els agents dedicats a delic
tes de drogues' i la creació
deis comandaments inter
mitjos d'inspectors i oficials.
Incrementar el nombre d'a
gents en proporció a I'evolu
ció enregistrada en el cens
municipal deis últims anys.
Reconeixement monetari de
la categoria professional
que correspon als agents
(equiparació salarial). Millo
ra del funcionament general
del servei, frent a I'anar
tapant problemes. Actualit
zació de les plantilles i. el
reconeixement de la possi
bilitat de crear 1I0cs de sego
na activitat. Instal.iacions
dignes on atendre la gent,
taquilles própies i vestidors
on es puga canviar el perso
nal femení del cos, entre.
altres.

camps, en la direcció i ofi
cines per a prestar un
millor i efectiIJ servei als
ciutadans" conclouen.

prendre actituds com el
parxejar, la no actualització
de les plantilles o el rebut
jar un dret com I'adscripció
a Ilocs de segona activitat
per a agents de més de 55
anys.Els policies, a més a
més, tornen a exigir unes
instal·lacions dignes on
atendre la gent, taquilles
própies i vestidors on es
puga canviar el personal
femení del cos, uns aspec
tes que ja van ser objecte
de negociació fa dos anys
en pie període electoral on
van arribar a existir, fins i
tot, originals mobilitza
cions.Els agents aposten
per buscar el consens
entre funcionaris i I'equip
de govern i atallar el pro
blema de la reclassificació i
les millores d'una vegada
per sempre a partir d'un
estudi de les actuals defi
ciencies. Els agents posen
com a exemple I'aposta de
Peníscola pels miljans de
la seua policia o les 8 per
sones que se sol.iiciten en
I'oposició a policia a
Vinarós. Aquesta deficient
organització comporta
situacions d'inseguretat
que a ningú no interessen
"quan és objectiu el nos
tre incrementar la
presencia al carrer i als

L'alcalde de Benicarló, Jaime Mundo, va obligar
per decret a un policia local que havia patit un accident - .
i que porta actualment un collaret ortopedic- a acollir-se
a la jubilació fon;:osa. L'esmentat policia havia sol.iicitat
fa mesos acollir-se a la legislació autonómica que possi
bilita demanar una segona activitat i evitar aquest
extremo L'agent, que havia rebut felicitacions pel seu tre
ball per part de I'espectre polític de totes les formacions
polítiques locals, es veu ara obligat a deixar de treballar
a pesar que una Sentencia del Tribunal Contenciós
Administratiu (STC-A) dóna la raó al treballador en la
seua demanda, una resolució que va ser obviada per
I'alcade de la població. La mateixa sentencia obligava a
constituir un Tribunal Medic que valorara la situació cre
ada amb I'agent, un extrem que tampoc no va ser acata
da per I'alcalde pel que haestat fortament criticat com
"insolidari" pel PSOE de Benicarló. .

de CCOO, que "molt poca
gent es presente als pro
cessos d'oposició ja que
estos salaris els guanya
sobradadament un jove
en qualsevol altre ofici".
Aquesta situació pot dur,
segons este delegat sindi
cal de la policia, a una fuga
cap a d'altres destins més
avantatjosos económica
ment, com ha ocorregut en
altres poblacions de les
nostres comarques, i posen
com a exemple els ingres
sos superiors de fins a
500.000 pessetes (3.000 :f:.)
anuals en la policia de ciu
tats com Vila-real, Onda o
Almassora. Els agents des
taquen la seua voluntat
d'obtindre una formació
addicional al seu carrec i
d'ascendir i promocionar-se
internament. També apun
ten al mal funcionament
general del servei, on les
autoritats polítique~' res
ponsables prefereixen

JORDI MAURA

I(~

DEMANA
Drets laborals

JORDI MAURA

La Policia Local de Benicar
ló ha desenterrat la petició
de reivindicacions laborals
un any després de I'acord
que van arribar amb la
firma del conveni laboral
d'aquest coso Entre les
seues demandes exigeixen
la possibilitat d'ascens i
promoció que actualment
es troba frenada per la con
gelació de la plantilla de
Benicarló des de fa 9 anys,
que no evoluciona en nom
bre a pesar de I'espectacu
lar evolució enregistrada en
el cens municipal. Aquesta
situació comporta que els
ajuntaments de la zona no
reconeguen monetariament
la categoria professional
que correspon als agents
en funció de I'entitat de la
població i de la norma marc
de la Policia Local de 1998,
que comporta segons
Javier Sospedra, delegat

--
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EL NOSTRE ENTORN
Oblidat
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LA VEU

Mercadona
on-line

L
regidor

del BLOC Xavier
Rodríguez opina
sobre medi
ambient a
LAVEU

1'"------------------------------------------,
!
!
!
!
!
! Mercadona ha decidít
I posar a disposició deis
I seus clients des de l'1 de
¡juny la possibilitat de
i.. realitzar la compra per
¡ Internet. Amb aquesta'

iniciativa la companyia
amplia el ventall d'op
cioos per fer més cómo
da la compra ¡;¡Is seus
clients.

los acomplir les directrius
mediambientals que són
obligatóries. La culpa sem
pre la té el c1utada d'apeu
que pague ~s abusos
d'empreses i governants
que no estan a I'alc;ada del
que els ciutadans ens
mereixem. Sobretot, per
que amb el que estan
jugant és amb la nostra
salut i el nostre futuro

Aixó només és una mos
tra del que fan, molt mala
ment. Segurament si
escarbarem treuríem molta
més brutícia, peró penso
que serveix per demostrar
el nul interés del PP per
cuidar el nostre entorn
natural.

Vosté estimat ciutada, ja
ha tret la seua conclusió?

*REGIDOR DEL BLOC
(FA ANY5 REGIDOR

OlMI5510NARI O'UNA

REGIDORIA DE

MEDI AMBIENT,

ARA INEXI5TENT)

de domini públic, i que a
I'estiu, aromatitzen la plan
ta de I'emissari i tots els
seus voltants amb els seus
efluvis químics. I la culpa,
segons el nostre alcalde, la
tenen els veins per no ficar
se sifons en les seues
conexions a la xarxa de cla
vegueres. Visca la hipocre
sia.

I més col.lectors, aques
ta vegada suposadament
de pluvíals, darrera del
parador, que encara aboca
rius de merda a 100 metres
de la platja del morrongo, i
la culpa, segons el nostre
alcalde, la té alguna cone
xió iHegal, d'alguna empre
sa, peró que ja esta solu
cionat. Només cal arrimar
se i veure el contrario A
més, dificílment les obres
aboquen residus organics, i
sobre tot encara no hem
vist que s'haja multat ningú
per aquesta qüestió. I conti
nuant uns metres més, ens
trobem amb un altre col.lec
tor que suposadament hau
ría d'haver desaparegut,
cobert de 1I0sses de formi
gó, peró que encara alXI,
de tant en tant igual se'n
surt, abocan merda.

Peró no ens oblidem, de
femers incontrolats, d'are
neres que tiren els seus
residus alta on els dona la
gana, que omplin de pols
tot els seu entorn, i que
ningú d'aquest equip de
govern del PP els diu abso
lutament res. A nosaltres
ens agradaria saber per
que. I a vostés?

Massa barbaritats estan
fent sobre el nostre entorn
natural. Aquest Alcalde no
gossa enfrontar-se amb
tots aquelts que realment
contaminent, i menys fer-

XAVIER RODRfGUEZ*

Cada any per aquestes
dates sempre em plantejo
la mateixa pregunta, que
ha fet I'Ajuntament per a
protegir el nostre entorn
natural? La resposta sem
pre la tinc clara, peró penso
que no és necessari indi
car-la, amb exemples se
gurament tots arribarem a
la mateixa conclusió.

Comencem pel més
conegut, I'abocador gene
ral de la carretera de Calig,
esta declarat il'legal des de
fa bastants anys, i hores
d'ara esta quasi al límit,
contamina que contamina,
crema que crema (ara un
poc menys) i no saben que
fer, tenint en compte que,
hores d'ara I'abocador
mancomunat és pura uto
pia i no menys la planta de
reciclatge. Contínuant amb
abocadors tenim el d'inerts
(tot un eufemisme), al camí
Moliners, que hi pots trobar
de tot, des d'una simple
herba fins a pots de pro
ductes tóxics i perillosos.
Aquest últim també cone
gut per la facilitat amb que
crema les finques colin
dants, i quan des del BLOC
demanem responsabilitats i
presentem una proposta
amb solucions (ara fa vora
un any) el nostre estimat
alcalde, va i perd la propos
ta, diem perd, perque hores
d'ara encara estem espe
rant contestació.

Tenim un col.lector d'ai
gües residuals que va vora
riu, amb molts de proble
mes, que s'ha embossat i
trencat (pel que per allí dins
circula), diverses vegades.
Moltes queixes de veins,
olors insuportables que són
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JORDI MAURA instal. ·Iats aquests elements
són Méndez Núñez, Pas

El consistori benicarlando seig Marítim i Puig de la
ha instai.lat aquesta setma- Nau. Aquests elements, que
na reductors de velocitat en seran desplegats per altres
aquells carrers on I'elevada vies rapides del municipi en
perillositat o la velocitat que una segona fase, compten
duen els vehieles ha fet amb un pressupost de 1'5
recomanable la seua ins- milions de pessetes (9.015
tal·lació. Aquests elements f.) i s'ha cregut convenient
han estat coi.locats pel per- prioritzar la seua instai.lació
sonal de la Brigada d'Obres prop deis col.legis Martínez
i Serveis del consistori amb Ródenas, Consolació, Mar
Ia col.laboració de la Policia qués de Benicarló i Fran
Local. Els carrers, que en cesc Catalan per a poste
una primera fase, han vist riorment instal.lar nous

JORDI MAURA

reductors a l'Avinguda
Catalunya que dóna accés
a la ciutat des de la via de
servei de la N 340 i altres
punts de la ciutat després
de la bona experiencia i
resultats deis instal.lats a
l'Avinguda Papa Luna. A
I'avinguda Catalunya, els
ve'lns amés van denunciar,
fa més de dos mesos, les
carreres nocturnes de vehi
eles, el soroll pels tubs
d'escapament sorollosos
circulant a alta velocitat i el
perill creat.

local e
Bandera

blava ;.

JORDI MAURA

La Conselleria de Medi
Ambient de la Generalitat
Valenciana va cortl~ú1icar
el passat cap de setma
na, que la plaija ',del
Morrongo de Benicarló
ha estat guardonada
amb el distintiu de ban
dera blava. La regidora
de Turisme, María Teresa
Traver va destacar que
"aquest guardó suposa
un reconeixement al
treball que esta realit
zant l'Ajuntament al
lIarg de tot I'any perqué
les nostres platges reu
nisquen els millors ser
veis i condicions me
diambientals, per un
major ús de tots els ciu
tadans". Així aquesta
setmana s'han iniciat'les
obres de millora deis
accessos per a minusva-~

lids. La hissada de la
bandera blava sera la njt
de Sar1t Joan.
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punt d'acabar les obres de restaura- es procedeix a la reforma de la ment i insonoritzades adequades per I
ció de la fas:ana i millores a I'interior il·luminació de I'escenari i la al Conservatori de Música i el pintatl
de I'Auditori Municipal. La Regidoria instal'lació d'una taula de control. de la fas:ana. "1
de Cultura ha escomés en els últims Per la seua banda, el pis de I'esce- El regidor de Cultura, Francisco,.
mesos unes reformes en aquest edi- nari és de fusta realitzada pels alum- Flos ha destacat que "I'Ajuntamentl
fici, tant en I'exterior com en I'interior nes de l'Escola Taller. Aquestes últi- esta realitzant un important esfor~ I
per adaptar-lo a les necessitats que mes modificacions han significat una inversor per a tenir un edifici en I
requeria I'edifici. inversió de quasi 2 milions de pesse- condicions per a I'organització i I

L'auditori ha ampliat la seua cabu- tes. assisténcia de públic, d'acord I
da, amb la instal·lació de 56 noves ~~u.este~ a~tu~cions a I'inter~o~ de amb ?I v?lum ~'~ctivitatsqu~ acull ~
butaques, cosa que ha suposat una l'edlflcl cOlncldelxen amb I'ultlma I'audlton mumclpaP'. Des de 1'0r-1
inversió de 4 milions de pessetes. La fase derestauració i rehabilitació de ganisme Autonom de Cultura es con-I
capacitat de I'auditori ha passat de la fas:ana del'auditori, que esta exe- tinuaran realitzant petites reformes l.
348 a 404 seient, la qual es va estre- cutant, I:empresa Julio Paulo, amb en un futur immediat com la I
nar el cap de setmana passat en la una inversió total de 9.334.637 pes- instal.lació d'un nou teló central en I

L~~~~~~:~~~~~~~:~~~~~~:~~~~~~~~~~::~~ J
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ACUSA EL PP
Retards de la depuradora

JORDI MAURA

L'Ajuntament de Benicarló
va emetre una nota de
premsa que contradiu les
declaracions de I'edil Xavier
Rodríguez (BNV) qui critica-

,5

JORDI MAURA

El PSOE de Benicarló va
tornar a denunciar el reite
rat retard en la construcció
de la depuradora de la
població, un greu problema
que pateix el municipi
davant I'obligatorietat d
acomplir la Directiva Comu
nitaria sobre el tractament
de les aigües residuals
urbanes (91/271/CEE). L'a
nunci de que la depuradora
de Benicarló podria retar
dar-se respecte la deis
seus projectes germans de
Peníscola i Vinarós, va pro
vocar que el PSOE haja
intensificat la reivindicació
tendent a la construcció de

va la deixadesa del consis
tori en la neteja i tracta
ment de qualitat de les
aigües. Una neteja que
quedava qüestionada per
vessaments incontrolats i
per I'informe de 2000 sobre

I'esmentada depuradora,
maxime quan el PP a les
Corts Valencianes ha
rebutjat dues propostes de
Daniel Gozalbo (PSPV
PSOE) d'eradicar els emis
saris submarins de Beni
carló, Vinarós i Peníscola i
de declarar la instal·lació
de les tres depuradores
com urgent.La portaveu
socialista a Benicarló,
María Teresa Burguillo, va
indicar que "el grup socia
lista considera que per
part de I'equip de govern
de la Generalitat i de l'A
juntament s'esta prenent
el pel als ve"ins fent
declaracions als mitjans
des de fa més de tres

la Qualitat de les Aigües de
Bany de la UE, on indicava
que els analisi realitzats
reflectien índexs puntuals
superiors als valors guia en
coliformes totals i fecals.
Per a recolzar aquesta afir
mació, el consistori va
aportar els resultats analí
tics realitzats per la Conse
Ileria de Medi Ambient ¡les
seues corresponents

A
emetre

una nota

anys en que s'informa
que la depuradora de
Benicarló s'instaHara en
breu, una cosa que, com
estem veient és rotunda
ment falsa. No entenem
com és possible que una
ciutat com Benicarló que
pretén ser declarat muni
cipi de destí vacacional i
en el que els empresaris
de I'hostaleria i restaura
ció estan posant tant
d'interés, no se solucio
ne un problema tan greu.
Des de que esta gover
nant el PP a la ciutat no .
s'ha fet absolutament res
per solucionar el proble
ma i continuem tenint un
emissari submarí, que en

representacions grafiques
des de gener de 2000 fins
a abril de 2001. D'altra
banda, fonts de premsa de
la Conselleria de Medi
Ambient, van indicar que
per a I'elaboració d'aquests
informes anuals sobre la
qualitat de I'aigües del lito
ral europeu, la Comissió
Europea utilitza com a font
d'informació les dades del
Ministeri de Medi Ambient,
que difereixen pel q es veu
sensiblement deis fets
públics pel consistori de
Benicarló realitzats per
I'ens homóleg valencia.

estos moments esta
obsolet i I'única cosa que
fa és perjudicar amb els
seus vessaments la qua
litat de les platges beni
carlandes". Aquesta és la
segona queixa en menys
d'una setmana de I'oposi
ció on reclamen tant PSOE
com BNV una major cons
cienciació del grup popular
pel que fa a la gestió deis
vessaments i depuració per
a assegurar la qualitat de
les aigües de bany que
podien haver posat en
perill la bandera blava del
municipi.

La Directiva Comunitaria
estableix I'obligatorietat de
que, per a I'any 2005, es
depuren la totalitat de les
aigües deis municipis
superiors als 2.000 habi
tants i és previsible que el
volum d'aigües residuals
depurades s'incremente
substancialment en els pró
xims anys.

~,' • 'f&¡
~ h. . ~¡

~----------------------------------------------~I El regidor de Cultura, Francisco Flos, Nau de Benicarló. El jaciment arque- cas practicament únic quant a arqui- I
I va presentar dimecres al matí la sise- ológic del Puig de la Nau té, per avui, tectura domestica. En aquesta cam-I
I na campanya d'excavacions i restau- I'assentament iberic de major interés panya, es podra intervindre en una I
I ració del poblat iberic del Puig de la de la zona on s'ubica, ja que és un area de 100 metres quadrats. IL ~

rt
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AVALENCIA
Mestre F. Catalan

CP ME5TRE CATALAN

El passat divendres 25 de
juny la majoria de I'alum
nat de la nostra escola es
va desplayar a Valencia
per visitar la Ciutat de les
Arts i les Ciencies.

De bon mati, a les vuit,
els alumnes des de tres
anys fins a primer van
pujar a un autocar i els de
segon fins als de quart

d'Educació Primaria a un
altre. Després d'acomia
dar-se deis familiars van
viatjar amb els seus res
pectius autocars fins al
cap i casal, on van arribar
als voltants de les 10.

Després d'esmorzar un
grup van anar a visitar el
Museu de les Arts i les
Ciencies i I'altre van
assistir a una projecció en
format Imax a l' Hemisfe-

CP MESTRE FRANCESC CATALAN

ric sobre el Planeta Blau.
Així durant tot el dia els

alumnes van gaudir d'a
quest espai de divulgació
científica amb les múlti
ples exposicions i experi
ments sobre diferents
tematiques. electricitat,
rostre, esports, premis
nobels, biogenetica, etc.,
encara que alguns d'ells

societat G

una mica elevats per a la
comprensió de I'alumnat d
'Infantil i Primaria. Per la
vesprada els més menuts
van anar a I'Hemisferic
per veure també la projec
ció sobre el Planeta Blau.

Finalment uns a les sis
i els altres a dos quarts de
vuit van arribar a Benicar
ló, una mica cansats pero
molt contents per aquesta
visita educativa i una mica
impressionats per la
monumentalitat d'aquesta
Ciutat de les Arts i les
Ciencies.

li el nostre més energic malestar per la
campanya que el Diari Mediterráneo
ha encetat contra una xerrada
col'loqui que la Secció d'Ecologia i
pacifisme de l'Associació Cultural
Alambor de Benicarló ha programat
dins deis Actes que des de fa anys ve
organitzant per celebrar el Dia Interna
cional del Medi Ambient

Per aquest motiu volem puntualit
zar algunes informacions tendencio
ses que ha publicat el diari Mediterra
neo contra I'acte "Repercussions del
PH al Baix Maestrat" que tindra 1I0c el
proper divendres 8 de juny a la nostra
ciutat:
1. Es lamentable que d'un programa
d'actes on hi ha 5 activitats programa
des: Exposició del VII Concurs
Fotografíc Alambor sobre tematica
ambiental i social; Conferencia sobre
la Trobada Solar a Benicarló; L1iura
ment del VII Concurs Fotografic Alam
bor, Presentació delllibre Anatema de
Manel Garcia Grau i la xerrada
col'loqui sobre "Repercussions del PH
al Baix Maestrat" aquest diari només
es fa reso d'aquesta última i d'una
manera malintencionada per tal de
crear una polemica innecessaria i inú
tiL
2. En cap moment a la periodista d'a
quest mitja de comunicació provincial,

coLloqui tenia una subvenció de I'A
juntament i de la Diputació, sinó que
per a tots aquests actes s'havia dema
nat una ajuda economica a la Diputa
ció de Castelló, com fa normalment
Alambor per a tots els seus actes, a
més a més en aquesta sol·licitud
també hi havia programada una con
ferencia sobre la problematica
ambiental de la zona a carrec del Con
seller de Medi Ambient, pero que final
ment no va ser possible, malgrat les
gestions realitzades per I'alcalde de
Benicarló, Sr. Jaume Mundo.
3. La referencia a la participació del
nostre Ajuntament tampoc ha estat
massa encertada, ja que la subvenció
de l'Organisme Autonom de Cultura
es per a tot un programa d'activitats
anual i no per a un acte concret com el
que fa esmena el seu diari.
4. Pero el que és del tot incert és que
la Conselleria de Cultura i Educació
ens subvencionara aquesta xerrada,
ja que ni tan sois apareix en els
coLlaboradors perque aquesta institu
ció no subvenciona aquest programa
d'actes.
5. Ara bé resulta fortta curiós I'actitud
presa per Mediterraneo vers a un acte
fent només incidencia a I'ajuda econo
mica que des de les institucions
governades pel PP poden fer-hi, i

aquest diari els diners públics recap
tats entre tots els ciutadans de Caste
lió i Benicarló (votants del PP, PSOE,
Bloc, El, ... i també deis que no voten,
així com de persones a favor o en
contra del PH) només han de servir
per subvencionar actes culturals,
esportius, ecologics, etc. propers a les
tesis deis partits governants.
6. De tota aquesta polemica es des
prén que donar suport economic a un
acte que preten informar sobre el
tema del trasvassament esta mal fet si
és amb diners públics; per aixo els
ciutadans interessats en el tema no
tenen dret a rebre cap tipus de infor
mació diferent a les postures deis par
tits a favor del PH i menys els ciuta
dans contraris no poden manifestar al
mateix temps les seues opinions de
manera lIiure i democratica.
7. L'Alambor des de fa 20 anys ve tre
ballant per la nostra cultura, lIengua,
medi ambient, etc., i sempre hem
comptat amb el suport de les institu
cions i la societat civil valenciana, fora
del signe que fora, per aixo aquesta
campanya no té cap sentit ja que des
de la secció d'ecologia i pacifisme d'A
lambor només volem aconseguir una
major consciencia de les persones
vers a I'actual problematica mediam
biental de la nostra comarca.

---

L ~
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La Junta Central FaNera (de
Valencia) ha decidit prohibir a les

dones portar bruso faller-o_

Els membres de la Junta Centt'ol
Follera són uns masdistes

Divendres 8
22.30

Dissabte 9
19.45 i 22.30

Dilluns 11
19.45 i 22.30

NOVIEMBRE DULCE I
DIGIMON

Diumenge 10
17.00, 19.45 i 22.30
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CARTESI Vinares ej

A
. Is nostres ve"ins, e.ls vinaros-l

senes, no els ha provat gens el.
canvi de segle: fa uns mesos fou

la negativa de la justicia a que els fun-
cionaris de I'ajuntament tingueren la
obligació de conéixer el valencia. I així
qualsevol ciutada, en atansar-se a la
casa de la vila, podra sentir-se allo de
hábleme en cristiano, del primer
empleat a qui s'adrece. I no és pro,ba
ble que al funcionari ignorant li passe

res, encara que el reí haja afirmat,
solemnement, que el castella no és
lIengua d'obligació (?). Ara ha estat la
pérdua del Convent de Sant Francesc,

Xavier Burriel

J. R.
Ramírez

Méndez Núóez, 91
Telf. 47 35 44

BENICARlÓ

congelades amb deno
moinació d'origen i/o
qualitat. La costa valen
ciana esta adquirint
aquelles tonalitats grises
tant característiques del
ciment, com a una inver
sió de futur que garantis
ca el benestar deis nos
tres fills.

La construcció frenéti
ca de recipients per a
viure i estiuejar esta abo
cant als nostres munici
pis turístics a una voragi
ne d'activitat económica
que feia temps que no es
veia per ací. Benicarló,
es a dir, el PP benicar
lando, també vol pujar a
aquest carro encara que
ja queda poc 1I0c i afavo
rir els interesos deis
amos de Cartagena i
Madrid per fer d'aquesta
terra un paradís amb
olor de crema bronzeja
dora i pells socarrades
pel sol, iots de luxe(i no
tant de luxe, grans
superfícies comercials,
molts aparcament de
cotxes, ...).

Es comen<;a per afa
vorir la instal.iació de
Mercadona i s'acaba per
vendre a la propia mare
que ens va parir.

LA :NOSTRA TElE

L.'habilitat especula
dora deis nostres
governants no és

una novetat que hauria
de sorprendre'ns. Ben a
al contrari, el costum
acaba convertint~se en
lIei i per aquest camí es
porten les coses de cara
a convertir el nostre país
en una font inesgotable
(?) de recursos, sobre
tot, económics. La lIei de
les excavadores i les
grues s'ha convertit ja en
el símbol per excel'lén
cia deis Zaplana Boys.
El seu quefer diari esta"..
assolint unes quotes
d'especulació urbanísti
ca incomparable amb
qualsevol país civilitzat o
per civilitzar. El formigó
genera la font de riquesa
més destacada en la
nostra benvolguda terra,
per aixó, al pas que
anem aquesta excel·lén
cia mediterrania que
durant tants anys
d'história hem fet valer
com a referent inequívoc
de benestar social pot
acabar convertint-se en
un ecosistema adaptat
als blocs d'apartaments
de vint-i-cinc metres
quadrats i a les paelles

EL CÓMIC SETMANALI
Talibans valencians

OBSERVATOREI
Terra crítica

o centrals
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CAIXA RURAL

col.laboració que entre
les entitats firmants
sempre ha existit.

ciacits a I'Agrupació
d'Advocats i és el resul
tat d'una dilatada

Trobada Solar

Conveni de eol.laboraeió finaneera

El president de l'Agrupa
ció d'Advocats del Maes
trat, Juan Vicente Ram
bla, i els presidents de les
Caices Rurals de Vinares,
José Miguel Muntanyés,
junt amb el de Benicarló,
José Antonio Marza, han
arribat a un acord per a
facilitar I'accés a un inte
ressant ventall de produc
tes i servicis posats a dis
posició del col.lectiu pro
fessional de I'advocacia.

El conveni subscrit és
extensible als empletas
que treballen permanent
ment en els despatxos
deis professionals asso-

'\
I

~s de ja Junta Central
uns ¡ncultes

.s de la Junta Centr'al
més ximptets que
np.

le moIt J a voras quan
obretot raga les tísores
líbans de baix la túnica

JORDI MAURA

:11 Municipal, Sant Francesc, 95 Bló
\ CIUTAT

••••••••
ita de pega
-datat en 1662, enderrocat per decíssió
municipal, contravenint les indícacions
de la Conselleria de Cultura i la més
elemental sensibilitat pel patrimoní
histeric del poble. Tampoc cal esperar
qUe algú amb autoritat ordene, als van
dais enderrocadors, reconstruir el con
vent.

En aixe Benicarló, per una vegada,
ha passat al davant de Vinares: els
funcionaris del nostre ajuntament par
lén,la lIengua deis ciutadans a qui ser
veixen i el convent de Sant Francesc
és en peu i restaurat. Encara como

MARC ANTONI AOELL

Dins els actes del Dia
Internacional del Medi
Ambient, Manuel Vilches,
coordinador de la Troba
da Solar de Benicarló, va
parlar de I'edició d'en
guany, que se celebrara
els dies 23 i 24 de juny
sota el lema "Un camí de
futur". La trobada, que es
pot consultar a la web
www.biohabitat.org/solar
2001, tindra enguany
importants novetats en
els menjars, afluencia de
public i innovacions que
es duran a Benicarló per
a convertir el municipi en
el centre de I'energia
renovable per excel'len
cia. Estareu informats a
LA VEU.

'CANAL -'
C./Jft.STELLO
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ECOLOGIAI
GJobalització mediambiental (i 2)
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Pere Bausa
i Arlandes

...

EL PAls globalització. Segons les
seves normes, qualsevol
membre té prohibides
les practiques o lIeis que
restringeixen el lliure
comery. Esta, en molts
aspectes, per sobre deis
governs deis diversos
pa'isos. En aquest sentit,
va declarar il'legal I'em
bargament de tonyina
mexicana fet pels EEUU
complint la seva lIei de
Protecció deis Mamífers,
quan aquestes pesque
ries maten dofins.
També castiga a la Unió
Europea per prohibir la
importació de carn cria
da amb hormones des
d'EEUU. Darrerament
s'ha produ'it quelcom
semblant amb els ali
ments transgenics.

La globalització té
també una dimensió cul
tural, una mercaderia
més. S'estén la cultura
americana (McDonalds,
cinema, TV, etc.) amb
tots els seus habits con
sumistes. L'integrisme
cal entendre'l, sovint,
com una reacció a
aquesta globalització
uniformitzadora.

Davantdetotayó, una
opció és tancar-se, tor
nant a I'autarquia; possi
bilitat irrealitzable. L'al
tra, regular, controlar la
globalització amb institu
cions mundials alternati
ves que promoguin una
redistribució de la rique
sa i una economia glo
bal, sostenible i respec
tuosa amb el planeta.
Trobar alternatives a la
globalització fou L'objec
tiu de la reunió de Porto
Alegre (Brasil). Front a
la globalització económi
ca de Davos, un altra
democratica i sostenible
de Porto Alegre.

.

Segons Greenpeace,
deis 3,5 milions de vai
xells de pesca del món,
sois el 1,7 % són de
grans dimensions (in
dustrials). La majoria
d'aquests són del 1r
món realitzant el 60 %
de les captures mundials
i així, més de la meitat
de les zones de pesca
del món estan sobreex
plotades.

Els boscos del món,
reserva de la majoria
d'especies biológiques
de planeta, estan sent
explotats per a propor
cionar fusta al pa'isos
desenvolupats. Al 2010
haura desaparegut un
40% deis boscos que hi
havia a 1990 i un 20%
de les especies vives.
Cada any desapareixen
entre 10 i 17 milions
d'hectarees de bosc.

L'Organització Mun
dial del Comery (OMC),
es va constituir I'any
1995, substitu'it I'acord
sobre aranzels i tarifes
duaneres (GATT). Des
del primer moment,
I'OMC s'ha convertit en
el motor i guardia de la

1;; l' ló'f"W'o<l\'ñl'j';:' ~,~ 11:'1'.'''''."..... hi"1 .;.,. ~"Jífl't~" ,f* 'fIC1 _ ,.( '11.1.·.-
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de Bretton Woods de
1944 amb I'objectiu de
contribuir a I'estabilitat
del comery internacional
i ajudar a la reconstruc
ció deis pa'isos devas
tats per la guerra. Des
deis anys 80 el FMI
actua com a banquer
deis pa'isos del 3r món
endeutats, lIimant-los
préstecs a canvi de la
privatització i liberalitza
ció de tots els seus sec
tors económics a les
multinacionals per així
tornar els diners que
devien al 1r món. El BM
ha finanyat projectes
d'explotació deis recur
sos naturals on han tret
gran profit les multina
cionals.

Molts credits del FMI
han anat a promoure I'a
gricultura intensiva de
productes exportables
com el cafe, tabac, cotó,
oli de palma o platans,
utilitzant, sovint, plagui
cides prohibits a Europa
o Estats Units, quan e/s
pa'isos del 3r món, són
importadors nets de pro
ductes alimentaris ba
sics.

Des de finals deis
anys 80 hi som en
una nova fase del

capitalisme, la globalit
zació. Esta caracteritza
da per un increment
exponencial dei comen;
internacional, el movi
ment de capitals, el
paper clau de les empre
ses multinacionals i un
ús sense precedents de
la tecnologia. S'ha gene
rat molta riquesa peró
han augmentat les di
ferencies entre el primer
i el tercer món amb
greus efectes socials,
culturals i mediambien
tals.

Cap als setanta, els
pa'isos industrialitzats
assoleixen unes taxes
de creixement económic
molt altes per la qual
cosa, necessitaven aug
mentar les transaccions
comercials. Va coincidir
amb I'aparició d'una
nova teoria economica,
el neoliberalisme,. de
l'Escola de Xicago. Es
situava al mercat, en
sentit ampli, al centre de
tota I'activitat economi
ca, suposant que el seu
funcionament portava al
bé comú. Els desequili
bris económics eren

'. conseqüencia de les
· intervencions deis estats

i així s'havia d'afavorir
les privatitzacions i la
derogació de qualsevol
norma reguladora de

· I'activitat económica. Di
verses institucions com

· el Fons Monetari Inter-
· nacional (FMI) o el Sanc

Mundial (BM), o reu
niofls com la de Davos
(Suissa), van anar fntro
duint o imposant aques-

, tes idees.
El FMI i el BM es van

,fundar a la Conferencia
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LLIBRES/
Memoria d'un temps

J osep Valor i Gadea, va guanyar
amb "El mas de Planisses" el II
Premi de Narrativa "Ciutat de

Sagunt". Aquest IIíbre narra la histo
ria d'aquest mas situat a la serra de
Castella i que ha estat propietat de la
familia de I'autor des deis temps de
la Reconquestl:l, una familia de la
que formava part I'escriptor Enric
Valor i Vives.

L'obra s'estructura en tres parts,
en la primera es fa una referencia a
les dades objectives del mas: exten
sió, toponims, allo que cultiva ... L'au
tor ens va donant xifres detallades
deis cultius que s'hi sembren, de les
col/ites que s'arrepleguen, de noms
de lIogarets o del tipus de bestiar que
s'hi cria. I dedica un amplí espai a

explicar les vicissituds que passen el
seu pare i el seu oncle, Josep i Enric
Valor respectivament, quan I'any
1940, acabada la guerra civil tracten
de refer la propietat esmeryant molts
esforyos i diners, sense exit, per tal
de fer rendibles aquelles terres.

La segona part ens explíca la
historia de moltes de les persones de
Planisses: masovers, estatgers, mit
gers, arrendataris i petits propietaris
independents. Persones sovint tant
arrelades a la terra com les mateixes
parets del mas, allí havien nascut i
allí moririen. Algunes les va coneixer
el propi Josep Valor, d'altres haurien
arribat al seu coneixement per tradi
ció oral, en les lIargues nits d'hivern a
la vora del foc, quan la familia hi

Josep M.
San Abdon
pujava per passar uns dies. La terce
ra part conta la historia d'alguns pro
pietaris de la finca i avantpassats de
I'autor, i que ens mostren com vivien
els membres de la classe dominant,
formada pels propietaris de la terra.

El !libre de Josep V¡;¡lor és un
esplendid testimoni d'un temps ja
desaparegut, un temps que va restar
immobil durant segles, pero que els
darrers trenta anys, amb I'adveni
ment de la industrialització o deis
moderns mitjans de comunicació, ha
desaparegut com emportat per la
forya d'un vendaval.

JOSEP VALOR (2000).
"El mas de Planisses"

Benicull de Xúquer. 7 i Mig.
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VENTURA PONS
JORDI MAURA

La historia d'Anita, una
taquillera d'un cinema de
barri que es veu afonada
en veure's obligada a tan
car I'establiment en que ha
treballat durant més de
trenta anys, va meréixer la
maxima consideració del
Jurat qualificador presidit
per Cayetana Guillén
Cuervo. La pel.lícula, diri
gida i produ'ida per Ventura
Pons i que narra una histo
ria entre José Coronado i
Rosa María Sarda va ser
així la gran triomfadora de
la nit, aconseguint els Pre
mis a la Millor Pel./ícula, la
Millor Actriu, el Millor Guió
i la millor música, sent així
Jeconeguts els treballs del
seu director, Ventura Pons,

la seua actriu principal,
Rosa María Sarda i la
música del genial compo
sitor Caries Cases.Els
directors del Festival en el
seu roda de premsa previa
van destacar les qüasi 230
persones vinculades al
cinema (directors, produc
tors, actors...) que conver
teixen el de peníscola en
un deis festivals de cinema
d'Europa on més actors
assisteixen "perque
volen", aglutinant a direc
tors, actors ja consagrats,
novells i estudiants de
guió.

MIRACLE
Tot i les múltiples dificul
tats José Maria Alonso va
explicar que amb 58
milions el miracle s'ha rea-

litzat i que enguany finalit
za el contra.cte que tenien
per a dirigir el Festival per
tres anys.

El coorganitzador va rei
terar que "amb aquestes
condicions no dirigirem
la XIV edició a Penísco
la", davant de la voluntat
dissuasiva deis Ozores
que es van mostrar con
fiats que "el País Valen
cia, la ciutat i Castelló
ajudaran al cinema i a
Peníscola i ací estarem
tots ajudant i protestant
per tot el que heu fet els
José Maries pel cinema.
Heu currat com a nanos i
s'ha de reconéixer el
vostre treball i continuar.
L'any que ve tots ací una
altra vegada i amb vosal
tres".

Millor Pel.lícula
Anita no perd el tren
MiUor Actor
Eloy Azorín
Millor Actriu
Rosa Maria Sarda
Millor Guió
Anita no perd el tren
Millor Fotografia
Kiko de la Rica
Millor Música
Caries Casas
Millor director
Álex de I'Església
Ópera Prima
Tomándote
Samuel Bronston
Soldaditos del Latón, de
Gabriel Velázquez

iI
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rcions accediríem a tornar-lo a de Castelló, Carlos Fabra qui va ins- defensar les entitats públiques I
I dirigir pel somni que tenim de tar els codirectors a buscar subven- única i exclusivament ja que les I
I dirigir I'edició on s'inaugurara el cions pels despatxos "estil molt empreses ja paguen els seus I
I'Palau de Congressos", va indicar equivocat si creu que 'Escumo- impostos perque s'invertisca en I
I Ganzenmüller. Més contundent es sos la Macaria' ha de pagar el cultura. Així no es pot seguir", va I
I va mostrar Alonso sobre les decla- Festival, I'aportació al cinema, la concloure. IL ~
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Paco

Del Castillo
i Rodolfo
Serrano

(p~'rJosé PiñanaFebrér, lo ranxero)

DE DIUMENGE A DIUMENGEI
Un porter deis
anys 20

J' o vaig' jugar molts Perreros, era' d'alló més de José María l'Estanquer, perdre. Amb tot i aixó alla
anys ,de, porter.~í, valÉmt. II'altre era Miguel mon tio Agustí el Figuero i als anysseixarita o setanta
miro "algunas fotos' de Panxeta, ,que. era r:nolt el tio Massanas'sa.Del tio., I'actual CD Benicarló va

meues de I'epoca encara Ji. També me'n recordo de Massanassa puc contar, ana~alguna vegada a jugar
me'n tic perque tenia unes Porreta; Coll de cognom, una anecdota molt gracio- , contra equips eatalans ijo i
carnes d'aUó més primetes que jugavade davanter sa que ens va passar un el mau fill ens hi vam allar
i jugava sempre amb uns centre. I d'Anselmo i diaquan anavem a jugar a, gara veure algun partil.
pantalons molt curtets, Arnau. Marequins temps. ,Sant Mateu. No cal dir d'on' Recordo encara el goig

.vaja que era un d'aquells El camp de futbolestava li venia el malnom, Hvénia que teníem un ~ia, que es
porters a I'antiga. No és al ColI~t, just davant del d'un nas que ' tenia van enfrontar al Bárcelona
per fer-me el I'interessant camp d'ara. ,Quan juga,.. immens, grandíssim.. Atletic:' nosaltres van'; anar
peró mentre estudiavabat- vern, les pilotes se n'ana- Dones bé, ens vam passar i

, d'allo més contents peró
xiller a Castelló er'n paga- ven ala via, entre el'canyar més de mig viatge dient-li: 'vam .haver'd'eixir amb "lo

. ven el bitllet perque vin~ i una ,sénia que teniá una "E~colta, d'aixó tun'has de" rabo entre les carnes" que
guera a jqgar'tots els diu- bassa. .. sabre, ja ho crec que n'hasy diu~n ací. .
menges. Compte que , JugiJvem contra I'Alcalá, de sabre" I'vinga el :'nas de ¿, Perqüestions 'de 'feina
parlo deísanys Vinl. El fut- contraelSant Máteu, 'con- sahre"amunt i el "nas de"m'he relacionatamb'gent
bol; juntanient ,amb el trin- tra la Rapita... els raltencs .sabre' ávall" i el! sense, irnp~.rtarit del móndel fut..
quet, .era !,esport 'rei en eren d'alló més valents. A adornar-sede res~> "Eren, .bali alllll a· Barcelona em'

, aqúella epoca. Tortósa vamanar a í'naugu- uns altres temps, éns en '. yaig' fér de l'Espanyol; el
.Amb mi recordo que rar el Camp j recordo com xalavem de qualsevol'" Bar~a, igual que ara, no

jugaven. tres homens que mon tic el Figuero, germá'cosa. era més un negoci, estava'
avui hagueren estat verita- de ma rilare, es va posar al Jo tenia, encara conse·r~. totcoJrornput.
bies fenómens. Un era IbáM darrera de la porteria amb ·vo, el carnetdesoci núme- Quan vaig tornara viure
ñez" elPastoret, que era un gaiato per si un o altrero dos de Vaquell equip de. ací .al 'poble encara" vajg ,
un defensa incommensu- tractava 'de fer-me mal. futbol nostre: 'amb ,foto\c~pujar.>~a veúre alguA partit,
rabie i igualli pegavaamb El que portava la batuta .indosa. ' p:eró ja no era el.lJ1ateix: no .

'Iacama dreta que amb ia deja Directiva era un ocu- Quan'va acabar la gUe~ ceríeixia cap, ;jugador,:no,
cama, esquerra, mirá quelisíaqüe es deia don Pedro; rra vaig,m~rxar a treballar "m'emOcionava.Ja no.n:l'in
era bo de'veritat. Una altra, AlbioJ.· ,rámbé hi eren el· a Sárcelona iel meu con-J ter~ssava, f" .

mig:" gitano ell, era del germá d'Anselmo, el pare tacte amb, el,· futbol es, va . >.

r----------------------------------------------,
JORDI MAURA

Visita
del Vila-real

El passat dimarts es va celebrar el, I Torneig de Futbol
al Carrer, organitzat pel Vila-real CF i amb la col·labo
ració de.1 Benihort a la Plac;:a de Sant Bartomeu. Poste
riorme"t hiva haver una Xerrada-col'loqui de membres
de.! .Vifa-'reaI CF, amb la presencia del conseller dele
gat, José Manuel Llaneza, I'entrenador, Victor Muñoz; i
jugadors,-.segons infQrma Jordi Maura.L ~ ~



LA VEU DE BENICARLÓ
8 de juny de 2001

PACO BRAU

REDACCIÓ

El Club Basquet Benicarló
va realitzar I'esdeveniment
esportiu de I'any. Amb una
aportació entre simbólica i
ridícula de diners va orga
nitzar la cinquena edició del
Torneig 3x3 al Carrer de
forma gratu"lta. Cada jove
va rebre un pack de regals,
on hi havia una beguda,
una samarreta i algunes
sorpreses més fins a arribar
als 10 regals. A més, es
van sortejar 25 pilotes de
basquet i 10 entrades a
Universal Studios Port
Aventura. Els més de 400
participants (que hagueren
arribat a 500 si un professor
no s'hagués oblidat de lIiu-

rar les butlletes del Ramon
Cid i si s'hagués deixat ins
criure els equips fora de
temps) van gaudir molt. Els
campions van ser:
Benjamins
1. Las fieras.
2. Los diablos.
Alevins
1. Los diablos rojos.
2. Bastos.com.
Infantils
1. Air-Bol.
2. Els basquetnautes.

A més, Josep Maria Mar
gall, Iván Pardo, Pepe Sille
ro, Andrés Jiménez, Joan
'Chichi' Creus, Pepe Collins,
Angel Marzal, Sergi Thomp
son i Sergi Merino van pas
sar per Benicarló.

La premsa estatal, a
diferencia d'altres actes que
a la comarca reben més
ajudes deis miljans de
comunicaeió, van apostar
per I'acte i mitjans com
Mundo Deportivo o Gigan
tes del Basket van destacar
I'acte, amb fotografies,
superant la cobertura d'al
guns miljans d'ací.

Enguany cap mem
bre de l'Ajuntament va
lliurar premis, sera que
tenen vergonya de la
seua aportació?.. Sergi
Thompson va tancar dis
sabte totes les discote-

ques de Peníscola...

eN BENICARLÓ

El passat cap de setmana
els benjamins del Club
Natació Benicarló es van
traslladar a Castelló, on es
va celebrar el Campionat
Provincial Benjamí. Es van
aconseguir un total de 12

medalles. Els resultats van
ser els següents:
SOm lliures femení
2. Sara Pitarch.
3. Patricia O'Connor.
SOm lliures masculí
1. Eloy Vinaiza

Natació

100m brar;;a femení
3. Janina Rodríguez
100m esquena masculí
3. Miguel Piñana

" 400m lliures masculí
3. Raúl París
Relleus 4x100 estils
3. CN Benicarló: Miguel
Piñana, Raúl París, Eloy
Vinaiza i Roberto Díaz
100m lliures masculí
2. Raúl París
100m papallona masculí
1. Miguel Piñana
200m estils femení
2. Sara Pitarch
200m estils masculí
2. Eloy Vinaiza
Relleus 4x100 lliures
2. CN Benicarló: Eloy
Vinaiza, Miguel Piñana,
Roberto Díaz i Raúl París

,.---_._------------------------------------,, ,

i Canvis '
¡ al Povet!
:

El nou entrenador del
Povet, Andreu Plaza, ja
ha comen9at a planificar
la propera temporada.
Tres dies després de la
seua presentació oficial

¡ com a nou tecnic ja va
! donar a coneixer els,
! noms deis jugadors que i
i continuaran i els que!
! plegaran. Els jugadors!
! que continuaran lIigats a !
! la disciplina del conjunt i
! de la capital del Maestrat i
! son el porter Chus,!
! Alfonso i Herrera i els !
! jugadors Astillero, Che-!
i lete, Moya y Flos. Edu l·
i esta pendent del Vijusa i
! Valencia equip al que!
! pertany al estar cedit!
! actualment al Povet. !, ,, ,L .J
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CLUB ATLEnSME BAIX MAESTRA"f CARNS Ros

Delshorts sorprén
I'emissari submarí al cos
tal. El seu estat és lamen
table.
Quina valoració et merei
xen polítics que treballen
pels camps de golf?
Lamentable, ja que només
miren el desenvolupament
económic sense importar
los res més. Els polítics
solen ser persones total
ment desconcienciades
atrapats per polítiques glo
bals deis seus partits i que
apliquen sempre criteris
económics per al desenvo
lupament deis seus munici
pis. Mira, els camps de golf
esgoten els recursos
hídrics, utilitzen enormes
extensions de terrenys, són
esports per a rics, fomen
ten la contaminació d'aqüí
fers per pesticides i adobs
nitrogenats, van associats
a grans obres urbanísti
ques, etc... Per a súmmum
són I'estendard per a la ubi
cació de depuradores.
Trist!
Com ha quedat la Serra
d'lrta?
La Serra d'lrta ha quedat
com volien els polítics que
quedara. Ha tingut un
PORN amplament consen
suat amb els municipis i
amb nul'la acceptació cap
als postulats ecologicosos
tenibles. És massa permis
siu a les zones d'influencia
i amb nefastes actuacions
sobre el paratge a nivell
hídric i agrícola. Les urb~
nitzacions seran massivet
a les zones d'influencia. .;
A qui creus que he~

d'entrevistar?'
A cap polític perque tene~

un lIenguatge molt adoba~.

Crec que seria interessanl
entrevistar a Fco. Vall~

(pintor i amant de la natura'
lesa). Crec que les perso;
nes majors tenen molt qué
ensenyar-nos.

ENTREVISTA
Ve de la pagina 16.
Continuem amb una planta
de pretractament i un emis
sari submarí amb ruptures i
fuites als pocs metres. Se
seguix aplicant la política
de disoldre-ho tot al mar. La
construcció d'un nou pas
seig marítim des del
Morrongo al barranquet
amena9a la desembocadu
ra del Barranquet, zona
humida en un estat de con
servació lamentable peró
que compta amb nombro
sos endemismes de fauna
(ex. Fartet) i flora (Limo
nium, Centaurea, etc).Algu
nes multinacionals vessen
ingents quantitat de residus
químics amb grans deman
des d'oxigen i amb gran
poder contaminant de les
aigües soterranies i el mar.
No existixen depuradores
específiques per al tracta
ment selectiu d'estos resi
dus.
Les últimes setmanes
s'ha parlat d'olors, vessa
ments i qualitat de les
aigües de bany...
L'estat de les platges és
lamentable. El Morrongo té
fugues d'aigües residuals
de les urbanitzacions próxi
mes i el seu estat per des
comptat no és per a una
bandera blava. La vegeta
ció marina de la caracola
s'ha vist molt danyada per
la regeneració i te el pro
blema de vessaments d'ai
gües residuals i fons irregu
lars fins que s'assenten
definitivament les. seues
arenes. La Mar Xi~a te el
problema deis J'1sidus
sólids depositats. per les
riuades del pá'ssa(odubre
2.000 i no compt~amb ser
veis de neteja'municipaL A
més a més' té vessáments
industrials' próxims, fuites
residuals per ruptures del
c1avegueram municipal i

Núria Ballester
Ranking nacional absolut.
42a en lIan9ament de pes
(11,31)
Fran Sastre
Ranking nacional inf¡:¡ntiL
15é en perxa (2,00)

PROVES COMBINADES
Elísabeth Delshorts
Or en Tetratló amb 2.813
p. la en lIargada (5,20) i
alyada (1,52); i 2a en 80
mt (12"68).
Laura Esbrí
Bronze en Pentatló amb
3.041 p la en 100mt
(16"73); 2a en pes (9,80);
i 2a en j¡:¡velina (26,48).
Beatriz Ferrando
4a en Pentatló amb 3.023
p la en altura (1,43),

CIUDAD REAL
El vetera Julio Sánchez
es va fer amb el tercer
podium corresponant a la
seua categoria en esta
dura prova en la que va
invertir un temps de
lh30"OO.

c. A: BAIX MAESTRAT

Una vegada finalitzada la
temporada de Pista
Coberta, diversos deis
atretes del C. A. Baix
Maestrat Carns Ros apa
reixen entre els primers
del ranking nacional:
Elísabeth Delshorts
Ranking nacional infantil·
la en 60mll. (8"07); la en
Tetratló (2.240 p.); 2a en
lIargada (5,13) tan sois a
un cm de la primera; 6a
en alyada (1,46); i lOa en
60 mt (9"7). Recentment,
aquesta jove atleta repre
sentara al País Valencia
en el Campionat d'Espan
ya Escolar de Pista a aire
L1iure a celebrar-se a
Valladolid, del 9 al 15 de
Juny.

· Beatriz Ferrando
· Ranking nacional cadet
7a en Pentatló (2.919 p.);
i 8a en alyada (1,56). Cal

· destacar que en el Ran
king nacional absoJut

·apareix la 50a.
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"No hi ha depuradores reals i
no hi ha consciencia"
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Quique Luque, de Benicarló, és I'actual vice
president d'APNAL, fundada el 1.982. Conscienciat
activista treballa denunciant les agressions a I'entorn
natural que és de tots. La seua entitat és la més acti
va del Maestrat i coincidint amb el dia internacional

,)

del Medi Ambient hem cregut' convenient fer-Ii una
xicoteta entrevista.

ens ha educat per a ser
grans consumidors d'e
nergia, la qual ve basica
ment de centrals nuclears
i termiques.
A Benicarló que podem
lamentar?
A Benicarló com en la
resta de municipis litorals
del Baix Maestrat lamen
tem moltes cosescom
I'absencia de verdaderes
zones verdes dins de les
ciutats. Són totes molt
artificials (basades en el
formigó) i molt escasses
segons la superfície urba
nitzada. És vergonyós
veure I'estat en que es
troba la plalja de la mar
Xica amb tot tipus de resi
dus sólids escampats. Un
altre tant per al Morrongo
ja que és incre'ible que
tinga el distintiu de bande
ra blava amb la gran
quantitat de vessaments
d'aigües residuals que té
pels voltants. Al riu Sec i
la Rambla Alcala són els
c1ars exponents d'aquesta
situació. Allí es vessen tot
tipus de residus de I'agri
cultura, olis, envasos de
pesticides, i adobs nitro
genats i inclús aigües resi
duals. Seguim sense una
autentica depuradora d'ai
gües residuals.

Segueix a la
pagina 15.

..
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tot tipus de materials tant
sólids com a líquids
(aigües residuals i vessa
ments industrials). No hi
ha depuradores reals i no
hi ha consciencia. L'aigua
és un altre deis grans pro
blemes ja que no fem més
que malgastar-la. Es
creen nous regadius i
infraestructures (piscines
arreu, camps de golf, fui
tes d'aigües potables per
conducccions obsoletes,
etc) i per tant s'augmen
ten les demandes, havent
de crear nous pous o
transvasaments (PHN).
S'estan destruint zones
humides: moltes marjals
estan en perill de desapa
rició (ex. Marjal de Penís
cola) i moltes altres deixa
ran d'existir en breu (Qua
dre de Santiago a
Benicassim, lIacuna de
Sant Mateu, etc) per des
secacions, infraestructu
res i activitats humanes.
Les desembocadures de
riu rambles i barrancs
(Barranquet, Servol,
Senia, Sant Miquel, etc)
estan en greu perill de
desaparició per canalitza
cions, PGOU's, progra
mes de prevenció d'inun
dacions, etc. El ciutada és
energívor: el progrés ens
ha dotat d'una gran quan
titat de tecnología peró

QI

sell Cofederal amb dos
membres per cada fede
ració autonómica que es
reuneix trimestralment a
Madrid. També es fan reu
nions autonómiques on
participen els 24 grups
d'Ecologistes de Castelló
(5), Valencia (10) i Alacant
(9). Finalment en fem de
provincials o comarcals.
Nosaltres ens organitzem
baix les mateixes sec
cions de treball d'Ecolo
gistes en Acció (energia,
residus, educació ambien
tal, especies i aigua) i fem
el que podem d'acord
amb el nostre limitat
temps lIiure. No tenim alli
berats!
En quina situació es
troba el medi ambient de
la comarca?
No és bo. Hem perdut
quasi tots els nostres bos
cos per incendis, tranfor
macions de cultius, conta
minació, etc; el mar, rius,
rambles i barrancs són
autentics abocadors; Les
nostres zones humides
estan practicament anihi
lades, etc...
Quines són les princi
pals agressions o ame
naces?
Les principals amenaces
són la perdua de vegeta
ció autóctona per culpa
deis incendis foresta/s,
transformacions de cul
tius, contaminació, etc,
que fomenta I'erosió i la
perdua de biodiversitat. A
la comarca només ens
queden boscos a la
Tinenya de Benifassar. No
podem oblidar e/s residus
tant sólids com a líquids
que s'aboquen a la mar
Mediterrania i les rambles,
barrancs i rius. Es vessen

Que és APNAL i en qui
nes activitats us cen
treu?
APNAL és una associació
conservacionista amb seu
social a Vinarós sent el
seu ambit d'actuació la
comarca del Baix Maes
trat. En I'actualitat té 135
associats i desenvolupa
nombroses activitats" de
denúncia ambiental, edu
cació, programes de con
servació i tot tipus d'activi
tats relacionades amb la
conservació i consciencia
ció cap al medi ambient.
Estem integrats dins de la
gran federació de 'Ecolo
gistes en Acció' des de
1.999 i pertanyem a la
federació valenciana
(Ecologistes en Acció
País Valencia).
Quin és el vostre funcio
nament dins d'Ecologis
tes en Acció i com esteu
organitzats?
Tots els grups d'Ecologis
tes en Acció es compro
meten a complir el progra
ma ambiental,els principis
ideológics i les normes de
funcionament d'EA apro
vades en Assemblea
General el dia del seu
constitució. En resumits
comptes el funcionament
de la federació te un Con-
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